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Jelen vannak: Bratu László polgármester, Szeles András és dr. Vidákovics Béla 
alpolgármesterek, dr. Basista Erika, Bolobás Péter, Bratu Ferenc, Dobozi Gábor, Karsai 
Attila, Kléri Bertalan, Kovács István, Molnárné Juhász Éva Sohajda István, Takács 
László,Timár László helyi képviselõk. 
 
Tanácskozási joggal jelen vannak: dr. Halász Ferenc jegyzı, dr. Szántó Marianna aljegyzı, 
Péderi Viktória a Pénzügyi Iroda képviseletében, Zsiga Józsefné Igazgatási Irodavezetı, 
Szarka Zsolt Mőszaki Irodavezetı, Urbánné Kléri Szilvia humánágazati referens,  Rivnyák 
Istvánné, Vajkóné Zsíros Emese, Kércsi Tibor intézményvezetık, Bartek József a Városgazda 
Kht. ügyvezetıje, Kovács Sándor Tőzoltóparancsnok, Juhász zsolt az Encsi Többcélú 
Kistérségi Társulás munkaszervezetének vezetıje, dr. Sulyok János a Városi 
Rendırkapitányság vezetıje, Simon Lászlóné a Szociális és Egészségügyi Bizottság tagja, 
Garami Antal a CKÖ elnöke. 
 
Bratu László polgármester megállapítja, hogy a településrész lakossága megjelent a 
meghirdetett közmeghallgatáson. Kéri a lakókat ismertessék a képviselı-testület tagjaival 
problémáikat, gondjaikat. 
 
Simon Lászlóné arra kéri a képviselıket, hogy tegyenek valamint a lakosság érdekében. A 
sok idıs, egyedülálló, de még a családos emberek is félnek. Minden reggel az a hír, hogy 
kitıl, mit loptak el. 
Arra kéri a város vezetését, hogy ha nincs és nem lehet arra vonatkozóan tilalom és 
rendelkezés, hogy a magánszemély kinek adja el a házát, akkor a nem kívánatos elemek 
betelepülések megakadályozására legalább egy helyi rendelet vagy rendelkezés mondja ki, 
hogy egy házban hányan lakhatnak. Mert van olyan ingatlan is a faluban, ahol a tulajdonos 
mellett egy lakásban 15 felnıtt és 15 gyermek lakik együtt. Valóban elég a bejelentkezéshez a 
tulajdonos befogadó nyilatkozata? Nem lehet ez ellen tenni valamit? Nincs se gyámügyi, se 
ÁNTSZ, se más elıírás, amely ezt megakadályozná? Ezt elképzelhetetlennek tartja a falu. 
Voltak nemrégiben egy kistelepülésen, ahol megkérdezték, hogyan tudják elérni, hogy olyan 
rendezett és szép. Azt válaszolták, hogy a föld alól is pénzt kerít az önkormányzat, ha egy 
ingatlan eladó lesz és megveszi. Így akadályozzák meg a nem kívánatos személyek 
betelepülését. 
A polgárırség megalakulásához sem főznek sok reményt. Attól fél mindenki, hogy az is csak 
arra lesz jó, hogy terepszemlét tartsanak, hová és mikor érdemes betörni, lopni menni. 
Emellett az a kérdés is foglalkoztatja a falut, hogy van-e a rendezési terv szerint olyan 
területe, nevezetesen a Dankó P. út és a Fı út közötti részen, amely beépíthetı? 



 

 
Tengely Tibor a szemétszállítási díj számlázása ügyében kér segítséget. Véleménye szerint 
neki a hivatal sokkal többet számlázott a rendszer átállítás miatt, mint amennyit kellene. 
Megemlíti még, hogy a Petıfi úton a közkutat le kellene szerelni, mert temérdek víz megy el 
rajta. 
 
Kavulics Bertalanné arra hívja fel a figyelmet, hogy ha valaki gyalog megy végig a falun 
borzasztó kép tárul elé. A szennyvízberuházás után az árkok nem lettek kellıképpen 
helyreállítva, a járdák mellé nem került szegély, így bedılnek és eltömítik a vízelvezetıket. 
Sokan nem is takarítják a házuk elıtti szakaszt.  
Sajnos azzal sincsenek tisztában egyesek, hogy ha telket vásárolnak a faluban, azt tisztán is 
kell tartani. Kéri, hogy a hivatal munkatársai, hogy a tisztán tartási kötelezettség 
vonatkozásában ne csak az elıkerteket és az udvar nézzék meg, hanem a kerteket is. Sok 
helyen méteres dudvában áll az egész hátsó része a teleknek és nem csak a lakatlan, elhagyott 
portákon. A falu lakói érdekében kéri a tulajdonosokat a rendben tartásra kötelezni.  
A temetınél a hátsó rész és a partoldal a senki földje. Azt soha nem rakják rendbe. Az alsó-
fügödi temetıben ledöntik a síremlékeket, elviszik a fedlapok emelıfüleit, mert azok fémbıl 
vannak. 
Az Encs és Fügöd között lakókhoz semmilyen hír, cédula nem jut el. Az itt lakók nem 
tájékozottak, nem tudnak semmirıl. 
A közrendrıl és a közbiztonságról szólva arra mutat rá, hogy aki beveti a kertjét, az szeretné 
azt betakarítani. De mivel a vasút két oldala nincs rendbe tartva és a kertek alatt van a kiserdı 
is, remek búvóhelyül szolgálnak a lopások elkövetıinek. Hiába védi mindenki a magáét, még 
éjszaka és hálóingben is, mert már nem látja az elkövetıt. 
Elmondja, hogy a régi zsidó temetı a házával szemben van. Nagyon rossz és elhanyagolt 
állapotát jelezni kellene valamelyik érdekelt szerv vagy szervezet felé. 
A közkifolyók problémája egyre égetıbb. Még a szomszéd utcából is oda járnak, 200 literes 
hordókkal hordják a vizet építkezésekhez és mindenhová.  Régebben elıször közmővesíteni 
kellett az embernek és utána engedélyezték az építkezés megkezdését, amikor már a saját 
vizét használta. 
Hangsúlyozza, hogy komoly problémát jelent a helyi állattartási rendelet be nem tartása is. 
Sok a kóbor eb, illetve egy portán belül sok-sok kutya van. Komolyabb és eredményesebb 
eljárás szükséges az elıírások betartatására. 
A hulladékszállítás kapcsán valóban zavaró, hogy már lassan itt a félév, de még az elsı 
negyedéves szemétszállítási díj sem került kiszámlázásra. Jó lenn ezt minél elıbb pótolni, 
mert lassan jön a tüzelı beszerzési szezon és akkor már megterhelıbb lesz visszamenıleg ezt 
is rendezni. Azt is jó lenne tudni, vajon mindenki fizet-e?  
A szennyvízberuházás kapcsán felhívja a figyelmet, hogy a Fundamenta sok a 
szennyvízberuházás önrészének takarékosságára szerzıdött lakáskassza-tulajdonosnak 
hiteligénylési papírokat küldött ki és van aki már igénybe is vette azt. Végezetül azt is 
szeretné tudni, hogy a 60.000.- Ft-os befizetési kötelezettségének mindenki eleget tett-e? 
 
Lengyel Istvánné elmondja, hogy az egész településrész panaszát egy levélben írták össze, 
melyet átad a polgármester úrnak. Kéri a problémák orvoslását. 
 
( A levél a jegyzıkönyvhöz mellékelve.) 
 
Horváth Ádám azon kételyének ad hangot, miszerint nem sérti az elıírásokat az, hogy egy 
lakásba 30-an költöznek be? 
 



 

Simon Lászlóné azt szeretné tudni, hogy a szocpol. támogatások felhasználását nem lehetne 
ellenırizni? Most is van olyan család a faluban, aki szocpol-lal felépítkezett Abaújkérben, de 
most visszaköltöztek, mert onnan kinézték ıket. Nem lehet arra kötelezni ıket, hogy abba a 
házba költözzenek, amit a támogatásból felépítettek? 
 
Bratu László polgármester elmondja, hogy a most elhangzott kérdések, kérések jelentıs 
része nem mai kelető. Azt azonban mindenkinek el kell ismernie és látnia kell, hogy a 
magánemberek közötti ingatlancsere és szerzıdéskötés az önkormányzat tudomási körén 
kívül esik. Arról sokszor késıbb szerez tudomást az érintett önkormányzat, mint maguk a 
lakosok.  
Azt valóban nonszensznek tartja, hogy amennyiben a tulajdonos befogadó nyilatkozatot tesz a 
lakóhely bejegyzést egy bizonyos létszám fölött ne lehessen megtagadni. Úgy véli keresni 
kell a megtagadás lehetıségét. Végérvényesen rendet kell tenni. Az ismert régi fügödiekkel 
nincs annyi probléma, mint a 6-8 vizsolyi, vilmányi, abaújvári családdal, aki beköltözött. 
De azért azt is be kell látniuk a fügödieknek, hogy legutóbb egy fügödi ember adta el a házát 
beköltözıknek, mert kellett a pénz neki. 
A hulladékszállítás kapcsán hangsúlyozza, hogy a hivatal számlázási mulasztásából nem 
számolható fel kamat. Valóban nagy a késés. Ezt orvosolni kell. Sajnos a 60 literes edénytıl 
kisebb nincs és a hulladékszállítás kötelezı közszolgáltatás, így az igénybevétele alól senki 
sem menthetı fel. Az igaz, hogy az önkormányzat fizet kb. a lakosság 20%-a helyett, de az ı 
esetükben már az is jó lenne, ha a 7 darab kihelyezett konténert a célnak megfelelıen 
használnák és nem mellé, hanem bele raknák a hulladékot. Már bevezette az önkormányzat 
azt a rendszert, hogy senki sem jöhet a fügödi telepet takarítani közhasznú és közcélú 
foglalkoztatás keretében csak a közülük valók. 
Az árkok, ingatlanok, kertvégek elhanyagoltsága nem fügödi probléma, hanem elterjedt. Ha 
az önkormányzat felé megtörténik a bejelentés, akkor kötelezésre kerül sor, melynek ha nem 
tesz eleget, akkor szabálysértési eljárás során bírságolás következik. 
Az információ áramlásának biztosítására kéri a Városgazda Kht. ügyvezetıjét Bartek József 
urat, hogy egy hirdetıfelület kihelyezésérıl gondoskodjon a Fügöd és Encs közötti területen 
lakók számára is.  
A Fundamenta esetében sajnos az önkormányzat sok szabálytalansággal szembesült, de 
idıszakonként kap a szakma – óriási hibáktól hemzsegı – kimutatást a fizetési kötelezettség 
teljesítésérıl. Ami biztos az az, hogy mindenkinek meg kell fizetni, mert ha a lakosság 75%-a 
nem teljesít akkor az önkormányzat készfizetı kezessége lép be, de a tartozás a nem fizetı 
ingatlanára terhelıdik az összege erejéig. Az elıtakarékosság valóban jogosít bizonyos 
kölcsön, illetve hitel felvételére, de mivel itt nem a lakos kapja lejáratkor a lakástakarékot a 
visszafizetés nem biztosított. 
A szocpol. igénylések a jegyzıi igazoláson kívül nincsenek jogviszonyban az 
önkormányzattal, ezen kívül abban sem ellenırzési, sem kötelezési jogköre nincs a 
hivatalnak. Ez a támogatási forma a legnagyobb csalási és bőnözési forrás. 
Jelenleg Fügöd településrészen a rendezési terv szerint nincs olyan ingatlan, amely beépítésre 
adna lehetıséget. Ennek módosítását csak a képviselı-testület engedélyezheti. 
Sajnos összességében megállapítható, hogy a környék legproblémásabb közege a fügödi 
kisebbség, egyszerően kezelhetetlen. Nem dolgozik és nem is akar dolgozni az a 70-80 
munkaképes közöttük sem közhasznú, sem közcélú munkában.  
A gyerekek az óvodában már alakulnak. Míg két évvel ezelıtt a falon lábnyom volt még 1,5 
méteres magasságban is, ma tisztaság és rend van. Már köszönni is megtanultak. Valami 
lehetne belılük, ha soha többé nem mennének haza, ha nem lenne téli, nyári, ıszi szünet. 
Nyár van és a gyerekek lopni járnak. Lopnak, mert otthon nem kapnak enni és már nincs ott 
az oktatási intézmény sem, ahol eddig ehetett. 



 

Végezetül javasolja, hogy ne féljenek a fügödiek létrehozni a helyi polgárır szervezetet, mert 
pl. Abaújdevecserben is jelentıs eredményeket érnek el. Nem minden cigány bőnözı és 
csavargó a fügödi cigányságban sem. 
Összefoglalva: - Kéri a hivatalt vizsgálja meg, hogyan lehet a településrıl kitessékelni azokat 

akik nincsenek bejelentkezve, illetve a bejelentkezéseket hogyan lehetne 
kordában tartani. 

 - A köztisztasági és állattartási rendelt elıírásainak szigorú betartását célozva 
szabálysértési eljárások lefolytatása minden esetben. 

 - A temetı tisztántartása közcélú és közhasznú foglalkoztatás 
igénybevételével. 

 
Bolobás Péter képviselı, TRÖK elnök a hol vannak a munkaképes fügödiek kérdésre 
szeretne választ adni. Emlékezteti a jelenlévıket, hogy a temetı bejárat felújítását helyiek 
bevonásával elkezdte a településrészi önkormányzat. Felhívná a fügödiek figyelmét arra, hogy 
a kezdeményezéskor sok fiatal munkaképes férfi tett ígéretet arra, hogy segít ebben, de végül 
a kért idıpontban egy roma sem jelent meg. Idıs emberek, nyugdíjas parasztok jöttek 
segíteni, de a romák nem teljesítették ígéretüket. Ez nagyon szomorú. Szomorú tény, hogy 
nem dolgoznak, mert nincs kedvük dolgozni! 
 
dr. Sulyok János úgy véli a lakossági panaszok ıt is megszólították. Elmondja, nem látja 
olyan sötétnek a helyzetet, mint a jelenlévık. Túlzásnak tartja, hogy minden nap 
bőncselekménnyel indul. Az adatokat kigyőjtve eddig az év során összesen 18 
bőncselekményt követtek el Fügödön, melybıl 11 volt vagyon elleni. Biztosan volt több is, de 
akkor azt nem jelentették. A szabálysértési értékhatás 20 ezer forint, de ez nem jelenti azt még 
a romák felé sem, hogy eddig az értékhatárig lehet lopni. A lopás minısített esete az pl. ha 
bekerített helyre behatolva történik. Ebben az esetben pl. szabálysértési értékre elkövetés 
esetén is bőncselekménynek minısül a cselekmény. A rendır rendszerint megfogja a tettest. 
Az, hogy a bíróság nem csukja le, már más dolog. Arról a rendır nem tehet. Éjjel-nappal nem 
ırizhetı a település, hiszen a kapitányság illetékességi területén 79 település van. Arra 
ígéretet tesz, hogy a rendıri jelenlét gyakoribbá fog válni. Javasolja emellett a polgárırség 
megalakításának gondolatával megbarátkozni. Ez véleménye szerint jó dolog lenne. A 
felkészítésben, a szakmai segítségnyújtásban a rendırség szívesen közremőködne. 
Úgy gondolja, hogy a szociális, társadalmi és egyéb problémákat alulról építkezve kellene 
megoldani. Pl. a gyermekek iskolába járatása igen fontos. Elmondja, hogy sajnos az elmúlt 
héten elkövetett garázdaság miatt kint jártakor sok gyereket látott a bámészkodók között. Arra 
a kérdésre, hogy miért nincsenek az oktatási intézményben a szülık azt válaszolták, hogy 
jobban érzik magukat a gyerekek otthon. Ezt a felfogást kell megváltoztatni. 
Végezetül arra kéri a településrész lakóit, hogy az esetekrıl tegyenek bejelentést, hogy a 
hatóság tudjon róla, mert amirıl nem tud, az ellen tenni sem tud. 
 
Kavulics Bertalanné köszönetet mond a csodálatos anyák napi mősorért, melyet Halász 
Krisztina tanító néni és segítıi tanítottak be a fiataloknak. Nagyon jól esı érzéssel töltött el 
mindenkit ez a kis figyelmesség, kedvesség. Azt szeretné kérni az önkormányzattól, hogy 
amennyiben lehetséges támogassa a fiatalokat. Adjon ösztönzést a számukra, hogy pl. 
színdarabokat tanuljanak be és minél többször, minél több felé szerepeljenek, örömet okozva 
ezzel önmaguknak és a közönségüknek is. 
 
Szőcs Lászlóné elpanaszolja, hogy bár a szomszédai tisztességes cigány emberek, de a 
rokonaik még a szemét is kilopják. Ha rájuk szól még a gyerekek is veréssel fenyeget. Azt 
mondják vér fog folyni. Mit lehet itt tenni? 



 

Elmondja, hogy emellett mivel már 81 éves és az elmúlt éven baleset is érte, az Encsre bejárás 
is gondot okoz neki, hiszen nincs buszjárat. Az idıs emberek semmit nem tudnak elintézni, 
nem tudnak vásárolni, piacra, gyógyszertárba menni. Még iskolaidıben csak-csak megoldják 
az iskolások buszával a bejutást, de a hazajövetel ilyenkor is gond. Nyáron pedig végképp 
nincs mivel bemenni a városba és visszajönni. A többi településen ezt megoldják falubusszal. 
Itt nem lehetne tenni valamit? 
 
Bratu László polgármester elmondja, hogy sajnos a Volán nem vállal be ilyen bizonytalan 
helyzetet, hogy lesz-e utasa vagy sem. Helyben kell valahogyan megoldani a problémát a 
Gondozási Központ és a kistérség keretein belül. 
Végezetül megköszöni a fügödieknek a jelenlétet. A megjelentek nagy létszáma mutatja, hogy 
a gondok jelen vannak és közösen kell tenni a helyzet javításáért. 
A fizetési morállal kapcsolatos kérdésre válaszolva elmondja, hogy az nevek nélkül, a 
személyiségi jogok sérelme nélkül is kijelenthetı, hogy a Dankó Pista, a Nyárfa és  Petıfi 
utak lakói közül senki sem teljesíti fizetési kötelezettségét. 
 
Kavulics Bertalanné ezt óriási gondnak nevezi, hiszen az a lakosság nagyon magas %-a. 
 
Bratu László polgármester összefoglalva úgy véli, hogy ha nincs is törvényes lehetıség,  a 
problémákat meg kell oldani. 
 
Polgármester úr a közmeghallgatást bezárja. 
 
 
 
 

K.m.f. 
 
 
 

         Bratu László      dr. Halász Ferenc 
      polgármester       jegyzı 
 


